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A-gruppens beretning

Af Den Socialdemokratiske gruppe i Region Hovedstaden

Nu går det lige så godt – så skal vi fusioneres.

2024 har været et omvæltende år, hvor vi både har fortsat de gode takter fra 2023 og har fået 
a�laring på regionernes frem�d.

Den hedder fusion for vores del. 41 poli�kere fra Region Hovedstaden og 41 poli�kere for Region 
Sjælland skal i frem�den holde �l i Sorø, hvor der bliver 47 pladser i den kommende Region Øst-
danmark.

På den ene side en enorm udfordring, hvor 2.8 mio. danskerne skal sikres lige adgang �l sundhed 
i samme region. På den anden side også vished e�er et langt forløb, der fik sin

konklusion med den brede poli�ske a�ale på Chris�ansborg i e�eråret 2024.

Gruppens beretning for året der gik illustrerer, at vi går ind �l den kommende fusion med hoved-
et hævet. E�er nogle svære år med covid 19 og et kæmpe pres på vores sundhedsmedarbejdere 
og en ærgerlig sygeplejekonflikt, var vores sundhedsvæsen presset. Udma�ede medarbejdere, 
mange ledige s�llinger og en usikker poli�sk frem�d for regionerne.

Alt det er bag os. At udviklingen nu har vendt sig posi�vt, skyldes ikke mindst Socialdemokra�ets 
indsats.

2024 var godt - 2025 bliver spændende



Sundhedsreform – og ny mega-
region 

Sidst på året kom den længe 
ventede sundhedsreform, som 
skal skabe mere lighed i sund-
hed, f.eks. med bedre adgang �l 
egen læge. Reformen er meget 
ambi�øs, omfa�ende og inde-
bærer at visse kommunale opga-
ver fly�es �l regionerne. 

Særligt for os er det, at Region 
Sjælland og Region Hovedstaden 
skal fusioneres �l en ny kæmpe 
Region Østdanmark.

Det bliver en opgave som kræver 
hårdt arbejde – og meget samar-
bejde. 

En af de helt centrale punkter er 
forbedret lægedækning – både i 
almen praksis, psykiatrien og på 
hospitalerne. Der er mangel på 
læger, især i Region Sjælland, 
men også i dele af hovedstaden. 
Regeringen lægger op �l uddan-
nelse af flere læger og special-
læger. Det er et vig�gt skridt. Vi 
har et godt udgangspunkt i 
hovedstaden med mange speci-
allæger på hospitalerne, og vi 
skal tage ansvar for, at også 
Sjælland får flere speciallæger 
på hospitaler og i almen praksis.

Sundhedsreformen kommer 
også �l at sikre, at borgere og 
pa�enter får bedre pleje- og be-
handlingsmuligheder. Det gæl-
der f.eks. nye pa�entre�gheder, 
kronikerpakker �l personer med 
fx KOL, type 2-diabetes og hjer-
tesygdom. Nye sundheds- og 
omsorgspladser uden egenbeta-
ling og hjemmebehandlings-
teams skal give mere sammen-
hæng før og e�er indlæggelse.

Som socialdemokrater skal vi ar-
bejde for, at pa�enterne ikke ta-
bes i flytninger og omorganise-
ringer. Reformen skal komme 
godt fra start; bl.a. skal der op-

re�es nye sundhedsråd, hvor re-
gions- og kommunalpoli�kere 
skal samarbejde om det nære 
sundhedsvæsen. Det er nyt, og 
forudsæ�er et tæt og �llidsfuldt 
samarbejde med vores kommu-
nale kolleger for at lykkes.

Vente�der på niveau med før 
covid 19 pandemien 

Regionerne har fået penge fra 
regeringen (akutplanen) �l at 
klare opgaven. Vi har prioriteret 
mange af regionens egne midler 
�l indsatsen oveni for at sæ�e 
ekstra fart på. 

Det har betydet masser af 
overarbejde på hospitalerne, 
men også nye måder at gøre �n-
gene på f.eks. mere behandling 
uden indlæggelse. Opre�else af 
”friklinikken” på Frederikssund 
Hospital, men også flere be-
handlinger på privathospitaler.

Nu har regionen vente�der på 
niveau med før covid 19. Det er 
virkelig godt klaret af vores med-
arbejdere og ledere.

Kræ�behandling

Vi har godt styr på kræ�behand-
lingen i hele Danmark – også i 
Region Hovedstaden.

Over 99 procent af alle kræ�pa-
�enter blev udredt og behandlet 
inden for reglerne om maksima-
le vente�der i 2024. 

Kræ�pa�enter skal kunne regne 
med, at de bliver behandlet �l 
�den, og at deres re�gheder bli-
ver overholdt.

Ved udredning af kræ� må der 
maksimalt gå 14 dage fra hen-
visningen �l udredning er mod-
taget, �l udredningen opstartes. 
Ved behandling af kræ� må der 
maksimalt gå 14 dage fra pa�en-
ten har givet samtykke �l en 
konkret behandling, ind�l be-
handlingen opstartes, og maksi-

malt 28 kalenderdage fra hen-
visning �l behandling er mod-
taget, �l behandlingen opstar-
tes.

Ud af 63.630 kræ�forløb i �erde 
kvartal af 2024 blev reglerne for 
maksimal vente�d overholdt i 
99,96 procent af �lfældene. 

I vores region gælder tallene for 
knap 17.000 pa�enter alene i 4. 
kvartal blev behandlet �l �den. 
En stor anerkendelse og skulder-
klap sender vi �l vores dyg�ge 
medarbejdere for målopfyl-
delsen.

Socialdemokra�ske a�ryk på 
stærkt budget 

Alle par�er er med i budgeta�a-
len for Region Hovedstaden 
2025, hvor vores formand Lars 
Gaardhøj a�er formidlede et 
bredt samarbejde. For Socialde-
mokra�et fik vi bl.a. disse mær-
kesager prioriteret:

- Social lighed

Vi styrker Flexklinikken på Bis-
pebjerg, så der nu opre�es et 
sengeafsnit, så pa�enter med 
rusmiddelproblem�kker samles, 
hvor personalet kender dem og 
deres særlige situa�on. Det er 
desværre en voksende udfor-
dring med pa�enter, som er me-
get stofpåvirkede, udadreage-
rende. Det er rig�g godt, at vi 
kan udvide Flexklinikken �l gavn 
for vores allermest sårbare og 
udsa�e.

- Geografisk lighed

I budget24 skabte vi et partner-
skab mellem Bispebjerg og Born-
holms hospitaler for at styrke 
sundheds�lbuddet på Bornholm, 
så mere behandling kan klares 
på øen. Nu sender Bispebjerg 
speciallæger �l øen med jævne 
mellemrum og den model styr-
ker vi med yderligere 2 mio.kr. 



- Fødsler

Vi har aldrig ha� flere jorde-
mødre ansat. Nu kan vi bygge 
yderligere på med flere ressour-
cer �l vores inhouse fødeklinik 
koncept dvs. man føder under 
hjemlige forhold, men på hospi-
talet. Derudover afsæ�er vi mid-
ler �l at forlænge ’En god start 
på familielivet’ som et �lbud �l 
sårbare gravide på Familieambu-
latoriet på Hvidovre Hospital, 
hvor der fx kan være vold invol-
veret, som opspores og håndte-
res med samtaler mm.

I 2024 nåede vi for første gang 
regionens mål om, at mindst 85 
% af pa�enterne skal være �l-
fredse i høj eller meget høj grad 
for fødende kvinder. 

Fremgangen viser, at de poli�ske 
prioriteringer, vi har truffet, viser 
sig i en øget �lfredshed blandt 
de fødende. På bare et par år er 
det lykkedes vores fødeafde-
linger at få langt flere �lfredse 
fødende, så vi nu er oppe på 
samme niveau som resten af 
landet. At føde et barn er en af 
livets største begivenheder, og 
derfor er det afgørende, at de 
nye familier føler sig trygge og 
godt behandlet undervejs.

Fremskridt i psykiatrien – men 
stadig udfordringer

Pa�en�lfredsheden s�ger 
blandt børn og unge i psykiatri-
en. I 2023 var kun 61 % af pa-
�enterne �lfredse i høj eller me-
get høj grad – i 2024 er tallet 
steget �l 72 %.

Det er posi�vt, men der er stadig 
et stykke vej igen. Sammenlignet 
med de soma�ske pa�enter er 
�lfredsheden blandt psykiatriske 
pa�enter fortsat lavere. Særligt 
børn og unge har behov for bed-
re forløb og mere inddragelse i 
deres behandling.

Derfor skal vi fortsat investere i 
bedre behandling og mere ind-
dragelse af pa�enterne og holde 
fast i den gode udvikling, vi har 
ha� i 2024.

Behov for større opmærksom-
hed på kvindesygdomme

Socialdemokra�et har været i 
spidsen for et særligt opgave-
udvalg om kvindesygdomme.

Der var en overvældende inter-
esse for at deltage i opgave-
udvalget, da regionen søgte 
e�er deltagere i e�eråret 2024. 
Mere end 300 borgere ansøgte 
om at være med i udvalget om 
kvindesygdomme.

De poli�ske forslag udvalget er 
kommet med, er baseret på 
kvinders virkelige erfaringer. Syg-
domme, der specifikt rammer 
kvinder, er f.eks. endometriose, 
PCOS og nedsynkning i underli-
vet.

Opgaveudvalgets fem anbefa-
linger:

1. Prioritering af forskning i 
kvindesygdomme

2. Bedre vidensdeling og sam-
arbejde blandt sundhedsfag-
ligt personale

3. Oplysnings�ltag for den ge-
nerelle befolkning

4. Individuelt �lpassede be-
handlingsforløb

5. Le�lgængelig informa�on og 
viden om kvindesygdomme

Åbning af nyt og flot center på 
Amager Hvidovre Hospital

I oktober indviede vi det nye 
flo�e Center A på Amager Hvid-
ovre Hospital. Det er på 43.000 
kvm inkl. p-kælder.

Her er bl.a. den nye og moderne 
akutmodtagelse placeret. I den 
nye akutmodtagelse vil special-

læger fra hospitalets mange spe-
cialafdelinger være �l stede i 
akutmodtagelsen, hvor der er 
både røntgen, CT- og MR-skan-
ning.
Der er god plads på hver af de 
240 enestuer, hvor aku�e pa-
�enter, børn og hjertepa�enter 
sammen med deres nærmeste 
kan modtage den behandling, de 
har brug for, og tale med sy-
geplejersker, læger og andre 
sundhedspersoner i fred og ro, 
uden at andre ly�er med. Det gi-
ver tryghed og værdighed for pa-
�enterne og familierne, og sam-
�dig har personalet gode ram-
mer for at udføre deres arbejde.

De seneste år har Region Hoved-
staden indviet Nordfløjen på 
Rigshospitalet, en ny akutmod-
tagelse og fødeafdeling mv. på 
Herlev Hospital, nyt neuroreha-
biliteringscenter på Glostrup Ho-
spital og en helt ny retspsykiatri 
på Sct. Hans i Roskilde. De kom-
mende år tages også det helt 
nye hospital i Nordsjælland samt 
ny psykiatri og akutmodtagelse 
på Bispebjerg Hospital i brug.

Nyt hjertecenter på Gento�e

  Vi har etableret Hjertecenter 
Hovedstaden på Gento�e Hospi-
tal. Her skal al invasiv behand-
ling af hjertesygdomme (f.eks. 
pacemakerbehandling, behand-
ling af kransåreforkalkning og 
hjerterytmeforstyrrelser) sam-
les.

 Styrkelsen af hjerteområdet be-
tyder, at Gento�e Hospital får en 
af Europas største enheder for 
specialiseret invasiv behandling 
af forstyrrelser i hjerterytme. 
Det er enten, når hjertet “løber 
løbsk", som kan behandles med 
overbrænding af hjertevæv, eller 
når hjertet slår langsomt, som 
kræver pacemaker eller en indo-
pereret hjertestarter. Det er om-



råder, hvor der kommer flere og 
flere pa�enter.

Sam�dig vil aku�e pa�enter, der 
poten�elt er alvorligt syge og 
måske skal indlægges, blive 
modtaget på akuthospitalet i 
Herlev, mens Akutklinikken i 
Gento�e skal tage sig af voksne 
og børn, hvis de bliver syge uden 
for egen læges åbnings�d eller 
kommer �l skade, så de har brug 
for at se en læge akut.

Mange nye medarbejdere 

Da vi startede valgperioden, fo-
reslog Socialdemokra�et at ned-
sæ�e et udvalg, der skulle ar-
bejde med rekru�ering og fast-
holdelse af medarbejdere. Vi 
kunne se, at vi manglede perso-
nale på en række områder. Især 
sygeplejersker og jordemødre. 

Mange �ltag er gjort, og ved ud-
gangen af 2024 kan vi gøre sta-
tus og se, at udviklingen er 
vendt: 311 flere sygeplejersker, 
272 flere læger, 88 flere jorde-
mødre og 25 flere radiografer 
sammenlignet med 2022.

Med andre ord: Vi ansæ�er fle-
re, færre siger op og medar-
bejdernes �lfredshed er s�-
gende. Det er vi som poli�kere i 
regionen rig�g glade for, men 
først og fremmest glæder det os, 
at der er mere personale �l at 
give pa�enterne den behand-
ling, de skal have.

Vi skal holde på vores erfarne 
medarbejdere 

I regionen har vi stort fokus på at 
skabe en arbejdsplads, der kan 
�ltrække og �lkny�e medar-
bejdere i alle aldre, så længe de 
ønsker det.

I 2022 sa�e vi i regionen fokus 
på og undersøgte de unges for-
ventninger �l et godt arbejdsliv 

med et ungetopmøde. i Med 
samme dagsorden a�oldt vi i 
e�eråret 2024 en konference, 
hvor vi inviterede vores 50+-åri-
ge medarbejdere �l at dele 
deres erfaringer og ønsker �l, 
hvordan vi i regionen kan gøre 
det a�rak�vt for erfarne medar-
bejdere at forblive eller søge nye 
udfordringer i Region Hoved-
staden.

En vig�g læring er, at fasthol-
delse og rekru�ering handler 
mindre om alder og mere om 
work-life-balance og hensynet �l 
livets forskellige faser. Alle med-
arbejdere har behov for at føle, 
at de gør en forskel, og de�e skal 
anerkendes dagligt – uanset al-
der eller erfaring. 

Vi skal på tværs af regionens 
mange arbejdspladser sikre, at 
anbefalingerne får det re�e le-
delsesmæssige fokus, så vi øger 
trivslen for vores erfarne medar-
bejdere.

En kompetent ledelse, et fagligt 
udviklende miljø og inkluderen-
de fællesskaber, der respekterer 
individuelle behov og erfaringer, 
styrker trivsel og engagement på 
tværs af alle aldersgrupper.

Kun ved kon�nuerligt at ly�e, 
udvikle og styrke Region Hoved-
staden som en a�rak�v arbejds-
plads, der kan �ltrække og �l-
kny�e ledere og medarbejdere i 
alle aldre, kan vi frem�dssikre et 
stærkt sundhedsvæsen for pa-
�enterne.

Tryghed og sikkerhed for vores 
medarbejdere 

I sommeren 23 blev regionens 
psykiatri ramt af et tragisk kni-
voverfald, som kostede en af vo-
res dyg�ge læger livet, og i 
sommeren 24 var det tæt på at 
gå galt. Det dur ikke. Det skal 

selvfølgelig være sikkert at gå på 
arbejde.

Derfor var det vig�gt for Social-
demokra�et at skabe tryghed. Vi 
�lfører psykiatrien et stort lø� 
på knap 23 mio.kr., så der kan 
ansæ�es sikkerhedsassistenter i 
de psykiatriske akutmodtagelser 
og de retspsykiatriske ambulato-
rier. Sam�digt arbejdes der vi-
dere med at rekru�ere flere kol-
legaer, se på den fysiske indret-
ning og meget andet. Styrket 
psykiatri er en mærkesag for os.

Kollek�v trafik

E�er trange år er det nu muligt 
at investere i den kollek�ve tra-
fik. Socialdemokra�et foreslog, 
at ellers planlagte besparelser på 
den kollek�ve trafik blev aflyst. 
Sammen med de øvrige par�er 
afsa�e vi godt 5 mio.kr. i flere af-
gange på lokaltog i Nord-
sjælland, så det bliver nemmere 
at komme hjem fra arbejde eller 
en tur i biffen. 

Vi omlægger natbusserne, så det 
fremover er de velkendte S-bus-
ser og lokaltog, der kører om 
na�en i stedet for N-busserne. 
Det vil komme mange flere 
hovedstadsborgere �l gavn end i 
dag. Ikke mindst de unge.

Letbanen åbner første stræk i 
2025L

Anlægsarbejdet med Hoved-
stadens Letbane er nu så godt 
som færdigt. Siden årets start 
har der været testkørsler på 
strækningen mellem Ishøj og Rø-
dovre Nord. Denne strækning 
åbner �l e�eråret, mens stræk-
ningen fra Herlev �l Lyngby/DTU 
åbner i sommeren 2026.

Særlige udfordringer omkring 
motorvejsbroen mellem Herlev 
og Gladsaxe har skabt en forsin-
kelse, som gør, at Letbanen bli-
ver åbnet over to omgange. Nog-



le har allerede været heldige at 
få en kort prøvetur, og meldin-
gerne er, at vi alle har noget at 
se frem �l. De flo�e, grønne el-
tog kommer �l at flyde gennem 
trafikken fra Ishøj �l Lyngby, og 
de mange involverede kommu-
ner ser frem �l den markante 
styrkelse af vores kollek�ve tra-
fik i Københavns Omegn.

Vi stø�er at flere gennemfører 
en erhvervsuddannelse
For Socialdemokra�et er uddan-
nelse et af de stærkeste værktø-
jer �l at skabe social re�ærdig-
hed og reducere ulighed. 

Vi har givet 1,3 millioner kroner 
�l to projekter, der skal mindske 
frafaldet på erhvervsskolerne. 
Midlerne fordeles �l Hotel- og 
Restaurantskolen og Niels Brock, 
som hver med deres projekter vil 
sikre bedre trivsel, fastholdelse 

og øget rekru�ering �l erhvervs-
uddannelserne.

Hotel- og Restaurantskolen foku-
serer på at skabe sociale miljøer, 
der stø�er de unge gennem 
overgange og udfordringer i ud-
dannelsen, mens Niels Brock in-
troducerer en ny EUX-profil, der 
kombinerer merkan�le fag med 
fokus på den grønne oms�lling. 

Vi er stolte af, at Socialdemokra-
�et kan stå i spidsen for en ind-
sats, der ikke alene forbedrer 
gennemførslen på erhvervsud-
dannelserne, men også sikrer, at 
vores region har de faglærte 
kompetencer, vi får brug for i 
frem�den.

Vi arbejder for at sikre, at unge 
gennemfører deres uddannelse. 
Med midler �l projekter, der 
mindsker frafald, styrker vi social 

re�ærdighed og frem�dens ar-
bejdsmarked.

---

2024 blev året, hvor vi fik nor-
maliseret vores sundhedsvæsen.  
Det har vi som socialdemokrater 
gennem hårdt arbejde gjort me-
get for.

2025 og årene der kommer, vil 
rumme masser af udfordringer.

Vi er glade for, at vi har et stær-
kere afsæt for en valgkamp, end 
vi havde for fire år siden. 

Lad os gå samlet frem mod val-
get i november med selv�llid og 
bevidstheden om, at gode 
løsninger sker, når A er med. Vi 
er som al�d villig �l at tage an-
svaret.  



 beretning

Europapolitisk



Kære Socialdemokrater
Europa står i en usikker �d. 
Ruslands brutale invasion har nu 
varet over tre år, og mørke 
kræ�er forenes i deres mod-
stand mod Vesten og vores 
demokra�er. Sam�dig ser vi nye 
former for påvirkning – både 
udefra og indefra – som truer de 
grundlæggende værdier, vores 
samfund bygger på.

Derfor er det vig�gere end 
nogensinde, at vi i EU styrker og 
besky�er vores demokra�ske 
værdier. Det arbejde ligger mig 
dybt på sinde. Jeg er stolt over 
at være udnævnt som S&D’s 
talsperson i det nye udvalg, Eu-
ropean Democracy Shield. 

Vi står over for en skillevej: Skal 
vi lade vores ins�tu�oner og 
borgernes friheder undergraves 
af misinforma�on, manipula�on 
og udenlandsk indblanding? el-
ler tage ansvar og sikre, at 
demokra�et står stærkt og mod-
standsdyg�gt?

Vores kon�nent – vores valg

De seneste år har vi set konkrete 
eksempler på udenlandsk ind-
blanding i europæiske valg. Et 
valg i Rumænien blev under-
kendt. Ved det tyske valg 
frygtede man påvirkning udefra. 
Det kan og må vi ikke acceptere. 
Vores valg skal være frie, re�ær-
dige og fri for indblanding.

Men truslerne mod demokra�et 
kommer ikke kun udefra. Vi må 
også turde se kri�sk på vores eg-
ne systemer. Hvor robuste er de 
over for manipula�on og misin-
forma�on? Når et valg i et EU-
land kan underkendes, er det et 
wake-up call. Tilliden �l demo-

kra�et er ikke en selvfølge – den 
skal ak�vt besky�es og styrkes.

Techgiganterne skal tage ansvar

Digitale pla�orme spiller en af-
gørende rolle i den offentlige 
debat – men de må aldrig blive 
redskaber for desinforma�on el-
ler censur. I USA påstås det, at 
ytringsfriheden er truet i Europa. 
Men sandheden er, at vi i EU har 
sikret den stærkere end nogen-
sinde.

Med Digital Services Act (DSA) 
har vi taget et stort skridt i kam-
pen for demokra�. DSA s�ller 
techgiganterne �l ansvar og kræ-
ver gennemsig�ghed i deres 
algoritmer. Ingen skal frygte, at 
holdninger bliver skjult eller fa-
voriseret af pla�ormenes 
systemer. DSA er en vig�g søjle i 
European Democracy Shield – og 
et værn mod russisk misinforma-
�on.

Men ansvaret stopper ikke ved 
poli�k. Pla�ormene har også et 
ansvar over for de mest sårbare: 
børn og unge.

Børn og unge skal besky�es on-
line

Som chefforhandler i Europa-
Parlamentet skal jeg stå i spidsen 
for forhandlingerne om bedre 
besky�else af børn og unge onli-
ne. TikTok, Snapchat og andre 
sociale medier spiller en stor rol-
le i børn og unges liv, men 
ansvaret for deres sikkerhed kan 
ikke alene hvile på forældre og 
pædagoger.

Techgiganterne fastholder unge 
i a�ængighedsskabende de-
sign for at tjene på deres 

opmærksomhed – det skal vi 
sæ�e en stopper for. Vi tager 
næste skridt: Sociale medier skal 
ikke kunne bruge dark 
pa�erns og skjult markedsføring 
�l at fastholde unge i skadelige 
online-miljøer. Vi skal skabe en 
balance, hvor børn og unge trygt 
kan være online uden at blive 
udny�et.

De�e bygger videre på DSA, som 
jeg også var chefforhandler på, 
og som sa�e klare rammer for 
techgiganternes ansvar. Nu 
strammer vi kravene, så pla�or-
mene ak�vt forhindrer misbrug, 
algoritmisk manipula�on og 
skadeligt indhold.

Vi kan ikke lade markedskræ�er-
ne styre børns trivsel – derfor 
tager vi kampen op i Europa-Par-
lamentet!

Civilsamfundet er demokra�ets 
rygrad

Demokra� er mere end valg. I 
Danmark har foreningslivet og 
fagbevægelsen al�d været bæ-
rende for vores demokra�ske 
kultur. Her lærer vi at tage an-
svar, at deba�ere og at stå 
sammen. Det er netop den åbne 
samtale, der adskiller os fra 
dem, der vil os ondt – og det er 
en styrke, resten af Europa kan 
lære af.

At besky�e demokra�et er at 
forsvare vores frihed. European 
Democracy Shield er vores fælles 
forsvarslinje. Og jeg er stolt af at 
kæmpe for et stærkt, frit og 
modstandsdyg�gt Europa – i je-
res navn.

Christel Schaldemose


